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Černčickýzpravodaj

podzim 2024

Černčice mají medailistu 
z mistrovství Evropy ve 
volejbale

Jsou to právě dva roky, co vyšel 
ve zpravodaji (podzim 2022) me-
dailonek Aleše Tláskala. Na pře-
lomu srpna a září se s reprezen-
tačním týmem zúčastnil v Řecku 
a Srbsku mistrovství Evropy hráčů 
do 20 let, odkud si společně s ce-
lým týmem odvezl zaslouženě 
vybojovanou bronzovou medaili. 
Ještě cennější ocenění získal sám 
za sebe, kdy byl vyhlášen nejlep-
ším liberem (specializovaný hráč 
na hru v poli) celého šampionátu. 
VELKÁ GRATULACE!

Úřední hodiny OÚ Černčice
pondělí 9.00 – 11.00 15.00 – 17.00
středa 16.00 – 18.00

Kontakty

starosta Ing. Martin Machů, tel.: 730 893 671
1. místostarosta: Tomáš Katzer, tel.: 730 893 672
2. místostarosta: Petr Skalický, tel.: 776 429 940
e ‑mail obec@cerncice.eu web www.cerncice.eu

q Aleš Tláskal (první zprava) byl vyhlášen nejlepším
liberem celého šampionátu.
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Obec Černčice

Zahájení rekonstrukce další části
chodníků v obci

Ještě v letošním roce za-
čne další část rekonstrukce 
chodníků v obci. Jedná se 
o projekt na rekonstrukci 
chodníků od železničního 
přejezdu směrem ke školce, 
prodejně a až za školu. Celá 
akce začne letos a bude do-
končena během příštího 
roku. Je to jedna z největších 
investičních akcí obce. Před-
pokládaná hodnota v roz-
počtu byla včetně veřejného 
osvětlení 13.737.735 Kč vč. 
DPH. První výběrové řízení 
jsme zrušili. Důvodem zruše-
ní byly chyby v rozpočtu od 
projektanta, což by mohlo 
vést k případnému napadení 
dotace. Chyby jsme opravili 
a výběrové řízení vyhlásili 
znovu. Přihlásily se celkem tři 
společnosti. První byla spo-
lečnost KVIS Pardubice, a. s., 
druhou společnost ŠPEL-
DA, s. r. o., Říkov a třetí společ-
nost ŠTĚPÁNEK, spol. s r. o., 
Opočno. Nejvýhodnější na-
bídka ve výběrovém řízení 
byla od společnosti ŠPEL-
DA, s. r. o., její nabídka je za 
10.532.860 Kč vč. DPH. Cel-
ková úspora pro obec je tedy 
3.204.875 Kč včetně DPH.

Máme požádáno o dotaci 
z MAS Mezi Úpou a Metují 
a dotace by mohla být až ve 
výši 2.375.000 Kč. Máme za-
tím informaci, že dotace byla 
doporučena ke schválení, ale 
zatím to není definitivní.

Realizace chodníků by 
měla začít postupně od 
železnice po jednotlivých 
částech. Při realizaci bude 
omezený pohyb po rekon-

struované části chodníku 
a bude potřeba i zvýšené 
opatrnosti při pohybu au-
tem po okolní komunikaci. 
Za to vám předem děkuji. 
Při rekonstrukci chodníků 
dojde i k výměně obruby 
u komunikace. Projekt po-
čítá s tím, že krásné záhony 

růží, které zde máme, bu-
dou zachovány. V místech, 
kde je zelený pruh dosta-
tečně široký, budou moci 
zůstat růže na svém místě. 
V ostatních místech se vždy 
budeme domlouvat se sou-
sedy, kteří se o růže starají, 
jakým způsobem by byly 

růže dočasně přesazeny 
jinam, aby pak mohly být 
vráceny zpět na své místo. 
O průběhu realizace vás 
budeme průběžně infor-
movat.

Ing. Martin Machů
starosta

O Z N Á M E N Í
o vyhlášení revize katastru nemovitostí

Obec Černčice podle ustanovení § 38 odst. 1 písm. a) zákona č. 256/2013 Sb., o ka-
tastru nemovitostí (katastrální zákon),

o z n a m u j e

na základě sdělení Katastrálního úřadu pro Královéhradecký kraj, Katastrálního pra-
coviště Náchod (dále jen „katastrální úřad“) č. j. RO-11/2024-605, že v katastrálním 
území obce Černčice bude zahájena

revize katastru nemovitostí,

která potrvá od 7. 10. 2024 přibližně do 30. 9. 2025.
Během revize katastru nemovitostí budou zaměstnanci katastrálního úřadu revido-
vat soulad údajů katastru se skutečným stavem v terénu.
Účast vlastníků a jiných oprávněných není při revizi katastru nezbytná.
V případě zjištěného nesouladu mezi stavem evidovaným v katastru a stavem v te-
rénu budou vlastníci zváni k jeho projednání se zástupcem katastrálního úřadu.
V této souvislosti upozorňujeme vlastníky nemovitostí na jejich povinnosti, 
vyplývající z ustanovení § 37 odst. 1 katastrálního zákona, zejména povinnost
a) zúčastnit se na výzvu katastrálního úřadu jednání nebo na toto jednání vy‑
slat svého zástupce,
b) ohlásit katastrálnímu úřadu změny údajů katastru týkající se jejich nemovi‑
tostí, a to do 30 dnů ode dne jejich vzniku, a předložit listinu, která změnu do‑
kládá, nejedná      ‑li se o listiny, které předkládají příslušné státní orgány přímo 
k zápisu do katastru nemovitostí,
c) na vyzvání předložit ve stanovené lhůtě příslušné listiny pro zápis do ka‑
tastru.
Neposkytne      -li vlastník nebo jiný oprávněný na výzvu katastrálního úřadu potřeb-
nou součinnost a zjištěný nesoulad se nepodaří odstranit do ukončení revize, bude 
informace o tomto nesouladu zveřejněna na internetových stránkách Českého úřa-
du zeměměřického a katastrálního prostřednictvím aplikace Nahlížení do katastru 
nemovitostí.
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Fotovoltaická elektrárna na tělocvičně
Proběhlo výběrové řízení na realizaci 

obecní elektrárny na budově tělocvič-
ny. Projektová cena 1.860.826 Kč sta-
novila zakázku malého rozsahu, kde 
obec oslovila 12 doporučených firem. 
Po prohlídkách na místě byly doruče-
ny čtyři nabídky od firem: ABISUN CZ, 
ALUFRONT, s. r. o., ELEKTRO IN, s. r. o. 
a LETTI CORP, s. r. o.

Nejvýhodnější byla nabíd-
ka od ELEKTRO IN, s. r. o., s cenou 
1.326.184 Kč s DPH. Díky situaci na 
trhu, kde komponenty oproti loňské-
mu roku (kdy byl připravován projekt) 

výrazně zlevnily a jsou dostupnější, se 
povedlo cenu snížit o 534.642 Kč. Zís-
kaná dotace ze Státního fondu životní-
ho prostředí z programu Nové obno-
vitelné zdroje v energetice (RES+) je 
1.011.389 Kč.

Před samotnou realizací FVE obec 
oslovila firmu Redok, s. r. o., kte-
rá měla na starost kontrolu střešní 
krytiny, omytí vysokotlakem a ná-
těr. Zastupitelé schválili nabízenou 
cenu 269.270 Kč bez DPH. Ošetření 
střechy výrazně prodlužuje její ži-
votnost a předchází problémům, 

aby v budoucnu nemusela být kvůli 
opravám krytiny fotovoltaika de-
montována.

Po opravě a natření střešní krytiny 
proběhla montáž 63 ks fotovoltaic-
kých panelů o celkovém výkonu 33 
kwp. Velikost elektrárny stanovil ener-
getický posudek, který počítá s vyu-
žitím spotřeby na obecních místech 
s odběrem elektřiny za pomoci komu-
nitní energetiky. Nyní probíhá oživení 
a spouštění energetického manage-
mentu pro řízení vyrobené energie.

Petr Skalický, místostarosta

Vítání černčických občánků
V neděli 15. září 2024 proběhlo na obecním úřadě 

v Černčicích vítání nových občánků. Pan starosta přivítal 
tři malé občánky – Dominiku Vošlajerovou, Šimona Sam-
ka a Jana Machů. Všem rodičům a dětem popřál mnoho 
zdraví, štěstí a radosti do budoucna.

Součástí slavnostního programu bylo i vystoupení dětí 
z místní mateřské školy, které si připravily krásný kulturní pro-
gram. Jejich zpěv a básničky potěšily nejen rodiče a příbuz-
né dětí, ale i všechny ostatní přítomné. Atmosféra byla velmi 
příjemná a rodiny si společně užily tuto významnou událost.

Přejeme všem novým občánkům hodně radosti a spo-
kojenosti v jejich dalším životě!

Miroslava Ježková
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Historie obce

Tradice stavění křížů na 
rozcestích a podél cest 
vychází v Evropě z histo-
rie značení cest za Římské 
říše. Zajímavé je, že mnoh-
de se cesty nedochovaly, 
kříže však stojí na původ-
ním místě, třeba uprostřed 
polí. Důvodem ke stavbě 
byla úcta k Bohu a hlubo-
ká víra našich předků. Ně-
kdo vztyčil kříž za narození 
dítěte, jiný zase na památ-
ku zesnulého příbuzného.

Tak jako téměř ve všech 
obcích, tak i u nás si mů-
žete prohlédnout pamětní 
kříže a zamyslet se nad je-
jich historií. K některým se 

váže pověst nebo legenda 
vysvětlující důvod, proč 
zde byl kříž postaven.

V místní kronice je zmi-
ňován pravděpodobně 
nejstarší příběh o velkém 
černém psu. V časech, kdy 
opuštěná tvrz pustla, začal 
se na Hradčanech v noci 
objevovat velký černý pes, 
který za mohutného ště-
kání a vytí běhal kolem 
chalup. Z tlamy mu prý 
šlehal oheň a táhl za sebou 
rozžhavený řetěz. To se prý 
opakovalo každou noc až 
do svítání. Místní proto 
postavili někde u č. p. 34 
dřevěný kříž zvaný Pitašův 

a od té chvíle nastal v obci 
klid. Tento kříž se do dneš-
ních časů nedochoval.

Asi nejznámější je kříž 
Žďárkův, který stojí u vcho-
du na hřbitov před kos-
telem. Je věnovaný panu 
Josefu Žďárkovi z č. p.70. 
V roce 2012 byl kříž velmi 
pěkně renovován panem 
Tomášem z Nového Města 
nad Metují. Na přední stra-
ně si můžeme přečíst text 
z bible: „Já jsem pastýř 
dobrý. Dobrý pastýř dává 
život svůj za ovce své.“

Na západním konci 
obce, na křižovatce pod 
č. p. 44, stojí kříž Novákův. 

Byl postaven na památ-
ku Anny Novákové z č. p. 
48, která při česání třešní 
v roce 1896 spadla ze stro-
mu a na následky zranění 
zemřela.

Další kamenný kříž 
s Kristem se nachází na 
Homoli, za dřevěným 
oplocením.

Mezi č. p. 50 a 49 může-
me vidět železný kříž na 
kamenném podstavci, na-
zvaný Lukáškův.

Na protější straně obce, 
v části nazvané Mrštník, je 
železný kříž. V minulosti 
byl poškozen a na nějakou 
dobu uschován u Rousků 
v Podhorním mlýně. Opra-
vy se ujal pan Bohuslav 
Effenberk z č. p. 21. Kříž byl 
navrácen na své původní 
místo a slavnostně vysvě-
cen při posledním setkání 
rodáků v roce 2022.

Při příjezdu do obce přes 
železniční přejezd nemů-
žeme přehlédnout sochu 
sv. Václava, která pochází 
z roku 1896. Sochu necha-
li postavit manželé Josef 
a Anna Kavalírovi z č. p. 4.

Poslední podobnou pa-
mátkou je socha Panny 
Marie Lurdské. Nachází se 
u křižovatky těsně před 
Bohuslavicemi, ale ještě 
v katastru obce Černčice.

Na závěr musím konsta-
tovat, že všechny docho-
vané kříže a sochy obec 
udržuje a podle potřeby 
i renovuje. Rád bych tou-
to cestou poděkoval paní 
Vilmě Hložné a paní Lídě 
Matoušové za práci a péči 
o okolí těchto památek.

Ladislav Tylš

Pamětní kříže a sochy v Černčicích
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ZŠ a MŠ Černčice

Začátek nového školního roku
v Základní škole Černčice

S nadšením a očekáváním začal 
nový školní rok v naší základní škole. 
Letos ji navštěvuje celkem 32 žáků, 
kteří jsou rozděleni do tří tříd. Prv-
ňáčky uvádí do světa školní docházky 
Mgr. Kateřina Mervartová, druháky 
má na starost Mgr. Markéta Skalická 
a třetí a čtvrtý ročník učí paní ředitelka 
Mgr. Miroslava Ježková. Pedagogický 
tým doplňují dvě asistentky – paní Jit- 
ka Katzerová a Petra Poláčková, které 
pomáhají s individuálním přístupem 
k dětem. Máme také dvě oddělení 
školní družiny, která vedou paní Hana 

Sedláčková a Petra Poláčková.
Vzdělávání u nás není jen o přenosu 

znalostí, ale také o vytváření prostoru 
pro kreativitu, zvídavost a praktické 
dovednosti. Tento školní rok se zamě-
řujeme na podporu pohybových akti-
vit v rámci projektu Aktivní škola, který 
má za cíl nejen rozvíjet fyzické schop-
nosti žáků, ale také je naučit chápat 
důležitost zdravého životního stylu. 
Školní aktivity však nekončí pouze tě-
lesnou výchovou.

Naši žáci se mohou těšit na pestrou 
nabídku zájmových kroužků. Mezi 

nejoblíbenější patří ICT kroužek, který 
rozvíjí digitální kompetence, a děti zde 
pracují s moderními technologiemi. 
Dále nabízíme kroužek angličtiny, ta-
neční kroužek, kroužek deskových her 
a sportovní kroužek.

Naše malotřídní škola vnímá svůj malý 
počet žáků jako velkou přednost. Díky 
tomu můžeme poskytovat individuální 
přístup a plnohodnotné vzdělání, které 
žákům přinese nejen znalosti, ale i neza-
pomenutelné zážitky na celý život.

Mgr. Miroslava Ježková,
ředitelka školy

Poznávací a poučně zábavný výlet
Na úvod do nového škol-

ního roku jela naše ZŠ na 
zajímavý poznávací a pouč-
ně zábavný výlet. Jeli jsme 
11. 9. 2024 autobusem 
směrem k Orlickým horám.

První zastávkou bylo Mu-
zeum a galerie v Rychno-
vě nad Kněžnou. Navštívili 
jsme výstavu na téma Dě-
jiny udatného českého ná-
roda. Děti tak vstoupily do 
toku dějin díky krásně ilust-
rovaným panelům. Panely 
zachycovaly dějiny od lovců 
mamutů po současnost. Vý-
stavou nás provázela milá 
průvodkyně, která svým vy-
právěním děti zaujala a zvě-
davě ji naslouchaly. Program 

byl velmi zajímavý a zaujal 
každého z nás.

Druhou naší zastávkou 
bylo ekocentrum A Rocha 
v Dobrém. Děti byly roz-
děleny do dvou skupin po-
dle ročníků. První skupina 
starších dětí měla téma 
Živá, mrtvá, běžná a vzác-
ná voda. V přírodní zahradě 
ekocentra si ukázaly při-
rozený Zlatý potok, umělý 
mlýnský potok, odpadní 
potok z obce, mokřad s je-
zírky, tůněmi a studánkou. 
Pomocí určovacích klíčů 
a lup porovnávaly odchy-
cené formy života na růz-
ných stanovištích. Druhá 
skupina mladších dětí měla 

téma Pobytová znamení 
živočichů. Žáci poznávali 
jednotlivá pobytová zna-
mení živočichů na příkla-
dech i prostřednictvím her. 
Pokoušeli se rozpoznat růz-
né druhy lebek. Naučili se 

nalézt rozdíly mezi vývrž-
ky, bobky, okusy, požerky 
a otisky stop zvířat. Dětem 
se prostředí velmi líbilo, po-
časí se nám vydařilo a těší-
me se na příští návštěvu.

Petra Poláčková
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Prázdniny utekly jako 
voda a my už jsme zase ve 
školce. S novým školním ro-
kem jsme ve školce přivítali 
14 nových dětí a plně jsme 
obsadili kapacitu školky.

Ve třídě žabek letos máme 
10 kluků a 5 holčiček. Ve tří-
dě myšek je 13 kluků a 7 
holčiček. Máme tedy letos 
převahu kluků. V prvních 
dvou týdnech máme po-
znávací režim, kdy se hlav-
ně seznamujeme se škol-
kou, kamarády, s paními 
učitelkami a asistentkami. 
Zároveň se seznamujeme 
s pravidly, která si pak při-
pomínáme celý rok. A jaká 
pravidla máme? Například 

srdíčkové, které nám říká, že 
se máme rádi a pomáháme 
si. Košťátkové nám připomí-
ná uklízení hraček na svoje 
místo, a v případě nehody 
v jídelně, se ji po sobě učíme 
s pomocí dospělého uklidit. 
Pusinkové pravidlo nás se-
znamuje s pravidly slušné-
ho mluvení a také s tím, že 
pusinky si s kamarády nedá-
váme, i když je máme moc 
rádi. Ručičkové dětem radí, 
že nemají nikoho uhodit, ale 
naopak ho můžou pohladit 
nebo ukázat mu, že je jed-
nička a něco se mu povedlo. 
Ručičky nám pomáhají při 
uklízení. Nožičkové pravi-
dlo připomíná, že nesmíme 

do nikoho a ničeho kopat 
(i když občas nám takový 
kopanec třeba pomůže). 
Všechna pravidla máme vy-
věšena ve třídách, abychom 
na ně nezapomínali a mohli 
si je kdykoliv připomenout.

Když probereme vše, co 
má paní učitelka na daný 
den připravené, vyrážíme 
ven. Rádi trávíme čas na škol-
kové zahradě, která v par-
ných dnech poskytuje pří-
jemný stín, a opravdu se zde 
můžeme příjemně zchladit. 
S oblibou také zkoumáme 
les Mršník, kde prolézáme 
mezi stromy nebo chodíme 
do polí směrem k závodiš-
ti. A když prší? Chodíme se 
projít po vesnici a hledáme 
ty největší kaluže, kterými 
pak můžeme probíhat, cákat 

se v nich a prostě si užívat tu 
parádní vodní zábavu.

Po procházce nás už čeká 
oběd, který nám ve školce 
vaří paní kuchařka, a po obíd-
ku chodíme do ložnice, kde 
se nejdřív pozdravíme s naší 
školní rybičkou, o kterou se 
starají děti ze třídy žabky, 
a už hurá do peřin a spát. Po 
spaní nás už čeká jen sváča, 
hry ve třídě nebo na zahradě 
a odchod domů. Je to prostě 
paráda a jsme moc vděční, že 
máme zase tak skvělou partu 
dětí, se kterou můžeme zaží-
vat spoustu zážitků a dobro-
družství. A jaká dobrodružství 
nás čekají? Uvidíme, v příštím 
zpravodaji se jistě o někte-
rých z nich dočtete. 

Za kolektiv MŠ 
Jana Hejzlarová

Křesťanský sloupek

Mladý muž se připravoval ke stát-
nicím na univerzitě. Mnoho měsíců 
obdivoval nádherné sportovní auto 
v prodejním autosalonu a věděl, že 
jeho otec by si ho mohl v pohodě do-
volit. Řekl tedy otci, že to auto je všech-
no, co by od něj chtěl.

Když nadešel den promoce, mladý 
muž očekával náznaky toho, že jeho 
otec mu auto koupil. Nakonec ráno 
před jeho promocí si ho jeho otec za-
volal a řekl mu jak je pyšný, že má tak 
skvělého syna, a jak moc ho miluje 
a předal mu nádherně zabalenou dár-
kovou krabici. Zvědavý, ale trošku zkla-
maný mladý muž otevřel krabici a na-
šel nádhernou, v kůži vázanou Bibli, na 
které bylo zlatě vyryto jeho jméno.

„Se všemi těmi penězi, které máš, jsi mi 
dal Bibli?“ rozzlobeně zvýšil mladý muž 
hlas na svého otce. Vyřítil se z domu 
a nechal otce i s Biblí za sebou.

Mnoho let uplynulo a z mladého 
muže se stal úspěšný obchodník. Měl 
nádherný dům a skvělou rodinu, ale 
uvědomil si, že jeho otec už je velmi 
starý. Napadlo ho, že by za ním mož-
ná mohl zajít, protože ho neviděl ode 
dne své promoce. Ale před tím, než 
mohl udělat jakékoliv přípravy, obdr-
žel telegram, že jeho otec už bohužel 
zesnul a odkázal mu všechen svůj 
majetek. Musí se tedy vrátit domů, 
aby se postaral o všechny nezbytné 
věci. Když přijel k otcovu domu, zá-
rmutek a lítost zachvátily jeho srdce. 
Když začal procházet všechny otco-
vy důležité dokumenty, náhle uviděl 

Bibli, která vypadala úplně stejně, 
tak jak ji před léty zanechal. Se slza-
mi v očích ji otevřel a začal otáčet 
stránku za stránkou. Jeho otec pečli-
vě podtrhnul v Matoušově evangeliu 
kapitolu 7, verš 11: „Jestliže tedy vy, ač 
jste zlí, umíte svým dětem dávat dobré 
dary, čím spíše váš Otec v nebesích dá 
dobré těm, kdo ho prosí!“ Jakmile pře-
četl tato slova, ze zadní strany Bible 
vypadly klíče od auta. Měly na sobě 
visačku se jménem prodejce, toho 
samého prodejce, který před lety pro-
dával jeho vysněné auto. Na cedulce 
bylo datum jeho promoce se slovy 
„plně uhrazeno“.

Kolikrát zmeškáme Boží požehnání 
jen proto, že není zabaleno tak, jak by-
chom si přáli.    

 Manželé Novákovi

První dny ve školce

Promoce
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SDH Černčice

Získání dotace z programu Podpora
činnosti okrsků a SDH

Na začátku letošního roku jsme podali žádost o dotaci, 
kterou vyhlásil Krajský úřad v Hradci Králové. Dotace byla 
zařazena do programu Podpora činnosti okrsků a sborů 
dobrovolných hasičů. Peníze jsme chtěli využít ve pro-
spěch našich závodních družstev v požárním sportu. Dota-

ce ve výši 50.000 Kč nám byla schválena. Peněžní prostřed-
ky byly použity hlavně na opravu požárního stroje. Dále se 
za tyto peníze nakoupilo vybavení – savice a koš. Díky této 
modernizaci mohou naše družstva konkurovat ostatním 
a umisťovat se na předních příčkách.         Lenka Poláčková

Naše výjezdová jed-
notka se dne 21. 8. večer 
vydala na Homoli, kde 
provedla likvidaci sršňů. 

Druhý zářijový týden se 
hasiči chystali na povod-
ňovou situaci, která hrozi-
la na mnoha místech Čes-

ké republiky. Jednotka na 
tuto situaci byla připrave-
ná. Občanům, kteří mohli 
být ohroženi záplavou, 
byly nabídnuty předem 
připravené pytle s pískem. 
Po celý čas nepříznivého 

počasí hasiči kontrolovali 
hladinu rybníku a jeho pří-
toku. Jednotka také dva-
krát zasahovala u pádu 
stromu cestou směrem na 
Homoli a na Osíček. 

Lenka Poláčková

Sokol Černčice

Nohejbalový turnaj trojic
V sobotu 17. srpna 2024 se 

v Černčicích uskutečnil tra-
diční letní nohejbalový tur-
naj trojic, který přilákal sedm 
týmů z širokého okolí. Turnaj 
proběhl ve skvělé sportovní 
atmosféře, kdy se hráči utkali 
o prestižní vítězství.

Počasí hráčům přálo, a tak 
se už od ranních hodin 
mohli fanoušci těšit na na-
pínavé zápasy plné technic-
kých výměn i tvrdých smečí. 
Účastníci se utkali každý 
s každým a mužstvo s nej-
větším počtem bodů bralo 
první místo.

Jako finálový zápas se 
dal počítat souboj Velicho-
vek a Semechnice, který 
měl patřičnou úroveň. Po 
vyrovnaném boji nakonec 
zvítězil tým Velichovek, 
který neztratil v turnaji ani 
jeden zápas a odvezl si po-
hár pro vítěze. Na druhém 
místě skončila trojce ze Se-
mechnic a bronzovou příč-
ku obsadila domácí trojice 
Černčic ve složení Petr Ka-
fka, Petr Skalický a Jaromír 
Marek. Celý turnaj prováze-
la přátelská atmosféra a fair 
play, což přispělo k úspěchu 

této sportovní akce. Turnaj 
v Černčicích se stal tradič-
ním setkáním nohejbalo-
vých nadšenců a zůstane ve 
vzpomínkách všech účast-
níků jako den plný sportov-
ních výkonů a přátelského 
soupeření. Už nyní se všich-
ni těší na další ročník.

Následně 31. srpna byl 
turnaj v sousedních Bohu-
slavicích, kde trojice z Čern-
čic ve stejném složení obsa-
dila druhé místo.

Sokolové z Černčic

SDH zasahuje
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Jsou úspěšní a bydlí v Černčicích… 

Paní Jaroslava (*21. 5. 1966) proži-
la většinu života v Černčicích. Její vel-
kou vášní je psaní básní, které

se jí podařilo vydat zatím ve dvou 
vlastních sbírkách. Ty jsou doplněny 
o vlastní černobílé fotografie z Čern-
čic a blízkého okolí. Dalších několik 
básnických příspěvků publikovala 
ve sbornících Cesty a Barevná archa 
slov - antologie 21. a 22. Dnů poezie 
v Broumově, kde již několik let svojí 
činností pravidelně přispívá.

S paní Jaroslavou jsme se sice po-
dle vidění znaly, ale nikterak blíže. 
O tom, co se v ní skrývá, jsem vůbec 
netušila. Takže jsem moc ráda, že 
jsem na ni do této rubriky dostala 
tip a mohu ji v pár řádcích představit 
i těm, kteří také netuší.

9 otázek pro
Jaroslavu Mačkovou

Pamatujete si na svoji první báseň?
První básnička se jmenovala „Nála-

da“ a ještě ji někde doma mám. Ten-
krát mi bylo asi devět roků, byla psaná 
na tvrdém papíru na tatínkově psacím 
stroji.

Jaká byla cesta od první básničky 
k vydání sbírek?

Nejvíce jsem psala na gymnáziu. 
Když jsem následně začala pracovat 
a poté měla rodinu, tak nebylo příliš 
inspirace, protože ženy na mateřské 
mají mozek zaměřený převážně na 
děti. Ale podařilo se mi napsat tři 

básničky do „Československého vojá-
ka“ (pozn.: tehdejší vojenský časopis) 
a na základě toho mě pozvali do Vio-
ly, což byla tenkrát poetická kavárna 
v Praze. Ale v té době nešlo, abych 
odjela, protože jsem se starala o ma-
ličkou dceru. Takže jsem si nechala 
ujít takovou obrovskou příležitost. 
Pak dlouhá léta vznikalo něco jen 
občas. Až ve chvíli, kdy se děti osa-
mostatnily, což bylo přibližně před 
deseti lety, začalo vznikat více básni-
ček za sebou. V té době jsem se po-
tkala s paní Věrou Kopeckou, kterou 
jsem již dříve poznala na Tachovské 
renetě. Ta mě pozvala na Dny poezie 
do Broumova, kde každý už měl ales-
poň nějakou maličkou sbírečku. Tam 
vznikl impuls, kdy jsem si řekla, že 
bych mohla oprášit nějaké své básně 
ze šuplíku. Trošku jsem je poupravila 
a k tomu dodala nějaké nové. Proto-
že další mojí velkou zálibou je focení, 
vybrala jsem i pár fotek, které moji 
sbírku doplňují. Paní Kopecká mi 
moc pomohla s tím, jak vše zproce-
sovat. Společně jsme to daly dohro-
mady a první sbírka byla na světě 
v nákladu 100 výtisků. Vznikala od 
roku 2014 do roku 2018, kdy spatřila 
světlo světa s názvem Vábení a Tou‑
hy. Mezitím vznikaly básničky další, 
takže už jsem měla pomalu založeno 
na vydání další sbírky Taková Mako‑
vá, která vyšla v roce 2022.

Jak taková báseň začne vznikat? 
Je to na základě nějaké reálné udá‑
losti, pocitů a emocí, které člověk 
v danou chvíli prožívá, nebo je to 
fantazie?

Asi všechno dohromady. Jsem hod-
ně pocitový člověk, na druhou stranu 
mám i analytické myšlení, takže ně-
kdy vznikly verše na základě nějakého 
pocitu, který se mi podařilo zachytit, 
a potom jsem na nich pracovala, aby 
se to rýmovalo a mělo nějakou formu. 
Některé básně se rýmují, některé se 
nerýmují, podle toho, jak mě bavilo 
s tím pracovat. V té druhé sbírce jsem 
si zkusila i jeden limerik (tj. určitá for-
ma básně, říkanka o pěti verších, která 
netouží čtenáře dojmout, poučit ani 
ohromit, nýbrž pobavit či dokonce ro-
zesmát). A někdy mě napadají věci ve 
chvíli, když se člověk zklidní a skoro 

už spí. To potom musím vstát a jít si to 
někam zapsat, protože kolikrát jsem si 
říkala, že si na to vzpomenu ráno, ale 
ulítne to a je to pryč.

U mnoha lidí zůstanou básničky 
jenom v šuplíku a vy jste došla až 
do finále tiskového zpracování pro 
veřejnost…

Chtěla jsem mít svoji knížečku, 
tak jsem si řekla, že s tím půjdu ven. 
Na Facebooku jsem svoji básnickou 
tvorbu postupně zveřejňovala, takže 
už tam jsem měla nějaké ty čtenáře. 
V dětství jsem chtěla být spisovatel-
kou a napsat knížku. A k tomu došlo ve 
chvíli, kdy vyšla moje první sbírka Vá-
bení a Touhy. Byl to prostě takový můj 
splněný sen.

Často se do básní vpisují emo‑
ce, které člověk drží jen v sobě 
a mnohdy je nevíří ani mezi nejbliž‑
ší. I spousta vašich básní vychází 
z osobních pocitů a zkušeností… 
Neměla jste obavu, že zveřejněním 
odhalíte samu sebe více, než chcete?

Tak alkoholička nejsem… (smích – 
reakce na báseň s názvem Notorička). 
Z těch pocitů se sice verše skládají, ale 
nemusí to být vyloženě o mně. Může 
to prostě jen vyjadřovat můj názor na 
něco. Někdy mám pocit, že vyjadřuji 
pocity jiných lidí, protože empatičtí 
lidé trošku nasávají pocity a nálady 
těch, se kterými žijí, pracují, potkávají 
se, mají blízké vztahy… A všecko tohle 
musí člověk unést taky. Takže někdy to 
je i vyrovnávání se s tím, co je vevnitř 
a co není moje.

Dáváte básničky číst někomu z va‑
šeho okolí dřív, než vyjdou?

Když něco vytvořím a myslím si, že 
by to stálo za publikování, tak to dá-
vám na Facebook. Takže tam jsou ně-
které zveřejněné ještě před vydáním. 
Zároveň mě baví k básničkám hledat 
na internetu fotky tak, aby to kore-
spondovalo. Je to pro mne prostě tvůr-
čí činnost i relax v jednom a musím říci, 
že mě to velmi naplňuje.

Máte nějakou svoji oblíbenou báseň?
Vždycky mám oblíbené nějaké 

z těch nových. Ale když takhle prolis-
tuji dosavadní sbírky, tak ze sbírky Vá‑
bení a Touhy mám moc ráda „Jsi jako 
sníh“ a „Motýlek“. A ze sbírky Taková 
Maková jsme se s nakladatelem pa-
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nem Raichlem shodli, že se nám obě-
ma moc líbí „Jsem na cestě“.

Pro ty, koho by to zaujalo… Kde 
můžeme vaše sbírky najít?

Do místní i novoměstské knihovny 
jsem darovala obě své sbírky, aby měli 
alespoň jeden kus od každé. Letos ještě 
vychází sborník PINOT NOIR, kde jsem 
uvedená mezi 33 básníky. Tuto knihu, 
stejně jako sbírku Taková Maková, lze 
zakoupit i na www.kosmas.cz.

Jaké jsou vaše další cíle?
Přemýšlím o další, třetí sbírce. Opro-

ti předchozím dvěma bych jí chtěla 
dopřát již tvrdé desky. Ale aby mohla 
mít sbírka tvrdé desky, je třeba, aby 
těch mých básniček bylo ještě o něco 
víc, než mám zatím připravených. 
Možná přidám i více fotografií… Ka-
ždopádně se na kompletaci sbírky, 
kterou zamýšlím kolem Vánoc, moc 
těším.

Já osobně, paní Jaroslavo, moc 
děkuji za rozšíření obzorů a přeji, ať 
se třetí sbírka vyklube radostně na 
svět a ať se na ni opět můžeme těšit 
minimálně v černčické knihovně.

Také děkuji za oslovení pro Čern-
čický zpravodaj a příjemný rozhovor 
u šálku čaje. Přeji vám hodně úspěchů 
v dalších rozhovorech se zajímavými 
lidmi z naší obce.

Monika Richterová

Pozdně srpnová
(ochutnávka z plánované  3. sbírky)

Podzim si uzurpuje práva
zešedla oblaka

a zesmutněla tráva
nostalgie se až
na dřeň vkrádá
mlha si troufá -
odvážněji padá

když odhozená harfa
po létu jen vzlyká

jak blaze bývá
duši melancholika

Jsem na cestě
(ze sbírky Taková Maková, 2022)

Zvedám hlavu svou
do oblak se dívám

z myšlenek černou smývám
občerstvuji vlastní duši

v nebesky modré tuši

Chce se mi právě teď
odevzdat do korun

obavy, rány, nerozum
být melodií šustícího listí
a kotvou, která jiné jistí.

Jsem zpátky na cestě
a opět dětsky bosá

naladěná a prostovlasá
tak, jak mě vždycky chceš

nezávislá, svá a fresh
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Divadelní soubor F. A. Šubert Dobruška
uvádí v režii Jiřího Macha hru

Romana Krejčíře

Text sledují: Eva Frýdová, Jana Rašková Návrh scény: Pavel Ulrych
Světla, zvuk: Tomáš Ulrych Technika: Pavel Ulrych, Luděk Koníř

Gábina, přítelkyně Ondřeje…………………................……Tereza Štěpánová
Ondřej, manžel Evy a přítel Gábiny……….................…Václav Drašnar
Eva, manželka Ondřeje a přítelkyně Bedřicha………Jitka Frelichová
Bedřich, přítel Evy a manžel Jany…………………….……..Karel Bělohlávek
Policista…………………………………………………………….......…..Zdeněk Svědík
Jana, manželka Bedřicha…………………………………………Karolína Sotonová
Richard, bývalý psycholog a uprchlý maniak………Martin Tesař
Smrt, dáma s kosou……………………………………………………Romana Šotolová
Karel, úspěšný muž a manžel Kláry…………………….....Jiří Sedláček
Klára, manželka Karla……………………………………………..…Lenka Hušková
                                                                                                alt. Lenka Slavíková
Sylva, vdova, milenka Karla.........……………………………..Markéta Ulrychová

Osoby a obsazení

KDOPAK TO ZVONÍ
TROCHU ČERNOU KOMEDII

O MANŽELSKÝCH I NEMANŽELSKÝCH VZTAZÍCH

Srdečně Vás zveme v pátek 15. listopadu
od 18.00 hodin do tělocvičny v Černčicích.

Vstupné dobrovolné. Vhodné od patnácti let.
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